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امورخارجه  وزارت  سخنگوی 
آمریکا در نشست خبری هفتگی 
خود در پاسخ به سوالی درباره روند 
مذاکرات وین و درخواست ایران برای 
تضمین عدم خروج مجدد واشنگتن 
از برجام در دولت های بعدی گفت: 
من نمی دانم که در دولت های بعدی 
چه اتفاقی خواهد افتاد و نمی توانم 
درباره آن نظر بدهم. ما هنوز وارد 
دور هفتم رایزنی ها نشده ایم، اما 
همان طور که وزیر خارجه بلینکن نیز 
گفته است، ما متعهد به تلاش برای 
بازگشت متقابل به پایبندی به برجام، 
هم از سوی ایالات متحده و هم ایران 
هستیم. جالینا پورتر افزود: اگر موفق 
به انجام این کار شویم، قصد داریم با 
استفاده از ابزارهای مختلف سیاسی 
به عنوان بخشی از رویکردی جامع 
و بر مبنای آن به موضوع هسته ای و 
سایر موارد نگران کننده بپردازیم. وی 
در پاسخ به سوالی درباره ادعای وجود 
برخی اعتراضات علیه قطعی آب و 
برق در چند شهر ایران در اظهاراتی 
مداخله جویانه گفت که واشنگتن از 
دولت ایران می خواهد که از مردم 

خود حمایت کند.

 دغدغه اصلاح طلبان
 تنها بقای خودشان نباشد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در 
رابطه با خطرات و احتمال جبران پذیری 
»کاهش اقبال عمومی« جامعه نسبت 
به جریان اصلاحات، اظهار داشت: 
من فکر می کنم انتخابات درس های 
زیادی برای اصولگرایان، اصلاح طلبان 
و برای حاکمیت داشت و پر از درس 
بود. غلامعلی رجایی گفت: رای آقای 
خاتمی در سال ۷۶ همچنان سر است 
و این نشان می دهد ما نسبت به قبل 
عقب گرد داشتیم. اقتدار نظام به حضور 
مردم پای صندوق های رای و مشارکت 
مردم برای پیشبرد مصالح کشور، این 
درسی برای اصلاح طلبان و اصولگرایان 
بخش  بدانند  که  است  و حاکمیت 
عمده ای از مردم را از دست داده اند. 
وی افزود: اگر بی اعتمادی به خواست 
مردم ادامه پیدا کند، ممکن است 
کسانی که آمدند و رای باطله دادند 
دیگر پای صندوق های رای نیایند و از 
این هم عقب تر برویم. رجایی بیان کرد: 
اصلاح طلبی اگر به هر قیمتی به دنبال 
حفظ بقای خود باشد، خواهیم دید که 
مثل دولت روحانی مشارکتی می شود.  
وی تصریح کرد: مردم حس می کنند 
دغدغه اصلاح طلبان تنها بقای خودشان 

است و اهمیتی به مردم نمی دهند.

مهار تورم شرط موفقیت 
دولت آینده است

نماینده شهربابک در مجلس، مهار 
تورم را شرط موفقیت دولت آینده 
عنوان کرد و از رئیس جمهور منتخب 
خواست از افراد خبره، کاربلد و باتجربه 
در کابینه خود استفاده کند. مصطفی 
رضاحسینی قطب آبادی اظهار کرد: در 
عالم سیاست شعار یک چیز است و عمل 
به آن چیز دیگری، آنچه آقای رئیسی 
مطرح کردند طبیعتا متفاوت خواهد بود 
از آنچه به آن عمل می شود. در این دوره 
از انتخابات طیف وسیعی از جریانات 
اصولگرایی دورهم جمع شدند و برای 
ایشان کار کردند؛ آقای قالیباف وارد 
عرصه انتخابات نشد. آقای رئیسی وارد 
این عرصه شدند. از طرفی آقای رئیسی، 
اصلاح طلب ها و آقای روحانی را متهم 
به فروپاشی اقتصادی می کنند. برخی 
نزدیکانشان افراد این طیف را ضد انقلاب 
و کسانی می دانند که به گفته آنها آب به 
آسیاب دشمن می ریزند. آقای رئیسی 
البته بعد از انتخابات گفت که از جریانات 
مخالف هم استفاده می کنم و با برخی 
از کارشناسان تماس گرفت و سامانه ای 
برای نظردادن مردم نیز طراحی کرد، اما 
در عالم سیاست این اقدامات بیشتر جنبه 

پوپولیستی دارد.

سـرمقــاله

دولت آقای رئیسی با چالش های بسیاری در حوزه های 
مختلف مواجه خواهد بود و این گونه نیست که بگوییم این 
مساله به سادگی قابل جمع و تفریق یا حل کردن است؛ لذا آقای 
رئیسی کار چندان راحتی در پیش ندارد. در ارتباط با سیاست 
خارجی -سیاست  هایی که آمریکا و هم پیمانان اروپایی آنها 
اتخاذ کردند- ایران حتی اگر در چارچوب تعهدات خود در برجام 
نیز عمل کند، آنها بنا دارند که تحریم ها را به عناوین دیگر مثل 
تحریم های تسلیحاتی ، حقوق بشر و... ادامه دهند؛ بنابراین شاید 
بخش جزئی  از تحریم ها برداشته شود، اما بخش کلی تحریم ها 
باقی خواهد ماند. اگر هم قرار باشد که روابط بانکی ایران آزاد نشود 
و ایران نتواند نقل و انتقالات اعتباری خود را داشته باشد، حتی اگر 
بتواند نفت هم بفروشد، این فروش نفت بی معنا خواهد بود؛ چون 
در مقابل پولی که دریافت نمی کند باید نفت خود را به دیگران 
بدهد تا مشخص شود که اینکه آیا امکان بازگشت این سرمایه 
است یا خیر و چه موقع. طبیعتا از لحاظ سیاست خارجی این 
مشکلات پیش روی دولت قرار دارد و دولت باید با اینها دست و 
پنجه نرم کند. در حوزه سیاست داخلی نیز باتوجه به مسائلی که 
به تامین ارز برای تامین نهاده های دامی و مایحتاج غذایی مردم 
مثل گندم  و علوفه ای که برای دام ها استفاده می شود و بخشی از 
آن هم از خارج وارد می شود در حقیقت تامین و تهیه  همه اینها به 
ارز احتیاج دارد و حتی آن دسته ای هم که خریداری شده در بنادر 
هستند و منتظرند تا تامین منابع شود و در چرخه مصارف کشور 
قرار گیرند. در رابطه با غذای مردم مثل نان با وجود اینکه 4 ماه از 
سال گذشته و وارد ماه پنجم می شویم صرفا نزدیک چهار میلیون 
تن گندم از کشاورزان خریداری شده و بقیه مایحتاج مردم باید 
از خارج خریداری شود که اگر کمبودی وجود داشته باشد با 
مشکلات جدیدی مواجه خواهیم شد. در ارتباط با وضعیت برق 
و مشکلاتی که در تامین برق وجود دارد در حال حاضر واحدهای 
مختلف تولیدی با قطعی برق روبه رو هستند و کارگران ساعاتی 
در کارشان وقفه ایجاد می شود و مردم عادی و مراکز درمانی نیز 
با این مشکل مواجه اند که باید یک تصمیم حساب شده در مورد 
آن گرفته شود. از طرف دیگر کشور با مشکل کمبود آب مواجه 
است که با توجه به بارندگی کم در طول سال صورت گرفته و 
عدم جبران آن، گفته می شود اندازه دو سد امیرکبیر کمبود آب 
نسبت به گذشته داریم که این شرایط سختی را بر دوش دولت 
می گذارد. ازسوی دیگر عدم مشارکت کافی مردم در انتخابات و 
اینکه نزدیک 50 درصد شرکت نکردند، چالش سیاسی داخلی و 
مهمی است که می تواند به سیاست خارجی نیز وصل شود و پیش 
روی دولت قرار دارد که دولت آینده با آن مواجهه است. حال اگر 
دولت آینده می خواهد کشورداری کند، طبیعتا کسانی که کمک 
کردند تا آیت ا... رئیسی رای آورده و به ریاست جمهوری برگزیده 
شود، طبیعتا ناراحت خواهند شد اگر رئیس جمهور منتخب 
بخواهد به آنها کم توجهی کند؛ اما اگر بخواهد توجهش به دوستان 
و نزدیکان خودش باشد و به کشورداری فکر نکند در بخش های 
مختلف اقتصاد آسیب خواهیم دید و مسائل اجتماعی، آموزشی و 
فرهنگی مشکلاتی به وجود خواهد آمد. اگر رئیس جمهور منتخب 
نخواهد شایسته سالاری را رعایت کند و صرفا به حامیان خود بها 

دهد، با مشکلات مختلفی مواجه خواهد بود.

دولت رئیسی و چالش های پیش رو 

 انتصاب نمایندگی ولی فقیه
 در جهاد

حضرت آیت ا... خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
در حکمی حجت الاسلام ربانی را به نمایندگی 
ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی منصوب 
کردند. متن حکم رهبر انقلاب اسلامی به 
. الرحمن الرحیم  . . این شرح است: بسم ا
جناب حجت الاسلام آقای حاج سیدحسن 
ربانی دامت توفیقاته با توجه به پایان یافتن 
ماموریت جناب حجت الاسلام تقوی در وزارت 
جهاد کشاورزی و با تقدیر از خدمات ایشان، 
جنابعالی را که بحمدا... از سوابق مدیریت 
جهادی و کارآمد برخوردار میباشید به 
نمایندگی در آن وزارت منصوب می کنم. 
شرح وظائف قانونی در احکام مربوطه آمده 
است. امید است با نشاط کاری و ابتکاری که در 
جنابعالی هست حضور جنابعالی به پیشرفت 

مطلوب امور کمک کند.
  والسلام علیکم و رحمةا... 
سیّدعلی خامنه ای ۲۶ تیر ۱۴۰۰

خبر مهم کرونایی سردار فدوی 
جانشین فرمانده کل سپاه گفت: با تولید 
واکسن کرونا از سوی دانشگاه بقیه ا... پس از 
بی نیازی کشورمان، این واکسن را در اختیار 
مردم دیگر کشورها خواهیم گذاشت. دریادار 
فدوی عنوان کرد: خداوند در قرآن می فرماید 
که همه آسمان ها و زمین را مسخر انسان 
آفریده است و این یعنی اینکه علم، دنیای 
بی انتهایی است که می تواند برای انسان ها 
خیر به همراه داشته باشد. در این زمینه سپاه 
تمام توجه و توان خود را به کار می گیرد تا در 
علم ژنتیک پیشرفت بیشتری داشته باشد؛ 
زیرا خیرات بسیار زیادی به دنبال دارد؛ لذا 
یکی از توجهات ما باید همین موضوع باشد. 
وی با اشاره به تولید واکسن بومی »نورا« 
اضافه کرد: از سوی دیگر، چون عمق بخشی 
خارجی یکی از ماموریت های سپاه است، 
 با تولید واکسن کرونا از سوی دانشگاه 
بقیه ا... )عج(، پس از بی نیازی کشورمان، این 
واکسن را در اختیار مردم مستضعف دیگر 

کشورها خواهیم گذاشت.

پاسخ به اتهام زنی های آمریکا
وزیر امور خارجه در واکنش به اتهام زنی اخیر 
مقامات آمریکایی به ایران در توئیتی به دولت 
آمریکا توصیه کرد به جای چنین نمایش هایی، 
امور خود را مرتب کند. محمد جواد ظریف 
روز جمعه در حساب کاربری توئیتر خود 
نوشت: افراد مسلح وابسته به ایالات متحده 
نقشه هایی را درون خاک ایالات متحده 
طراحی می کنند تا رهبران را در هائیتی و 
ونزوئلا ترور کنند، آن هم در حالی که دولت 
آمریکا مشغول پوشاندن روابط مجرمانه اش، 
از طریق اتهام زنی به دیگران درخصوص 
یک عملیات به وضوح بچه گانه و مضحک 
ربایش است. وی افزود: قبل از اینکه چنین 
نمایش اتهام زنی راه بیندازید، امورات خود 

را مرتب کنید.

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی: رئیس جمهور منتخب 
با بیان اینکه مبارزه با بیماری کرونا باید 
بدون معطلی و بی وقفه پیگیری شود، 
گفت: دولت اختصاص اعتبارات و بودجه 
برای واکسیناسیون عمومی را در اولویت 
قرار می دهد.حجت الاسلام والمسلمین 
با  نشستی  در  رئیسی  سید ابراهیم 
مسئولان و کارشناسان حوزه واکسن 
و واکسیناسیون کرونا ضمن تقدیر از 
کادر درمان و با گرامیداشت یاد شهدای 
مدافع سلامت که فداکارانه در میدان 
مبارزه با بیماری کرونا وارد عمل شده اند، 
اظهار داشت: ورود متخصصان داخلی به 
عرصه تولید واکسن کرونا که قابل رقابت 
با انواع واکسن خارجی باشد، باعث افتخار 
است. وی افزود: امروز با همت متخصصان 
کشورمان، دانش تولید واکسن کرونا 
بومی شده و باید گسترش یابد و دولت 

هم خود را موظف می داند در این زمینه 
حمایت های لازم و واقعی را انجام دهد. 
دکتر رئیسی حمایت عملی از شرکت ها 
و تولید کنندگان واکسن کرونا را مورد 
تاکید  قرار داد و گفت: نوع حمایت ها 
نباید در حد حرف باشد و دولت سیزدهم 
ضمن دقت و تسریع در صدور مجوزهای 
لازم، اختصاص اعتبارات و بودجه را 
در اولویت قرار می دهد. رئیس جمهور 
منتخب با بیان اینکه اقدامات لازم 
در زمینه مبارزه با بیماری کرونا باید 
بدون معطلی و بی وقفه پیگیری شود، 
گفت: بی تردید آنچه تاکنون در زمینه 
واکسیناسیون انجام شده لازم بوده، اما 
قطعا کافی نیست و اعداد و ارقام موجود 
نباید ما را قانع کند. رئیسی خاطرنشان 
کرد: ملاک و محور اصلی، تولید داخلی 
واکسن و  حمایت از تلاش متخصصان 

ایرانی در این زمینه است که باید به دقت 
و سرعت، مشکلات و موانع موجود در این 
مسیر برطرف شود؛ البته در کنار تولید 
داخل باید خرید واکسن خارجی معتبر 
هم با سرعت پیگیری شود. رئیس جمهور 
منتخب در ادامه  باتاکید بر اهمیت 
واکسیناسیون عمومی و تاثیر آن بر 
زندگی روزمره، معیشت و اقتصاد، گفت: 
آرامش خاطر و مصونیت بخشی مردم 
برای ورود به فصل پاییز و زمستان اهمیت 
ویژه ای دارد؛ لذا باید با استفاده از تمام 
ظرفیت ها زمان واکسیناسیون عمومی 
را کاهش دهیم.رئیس جمهور منتخب 
همچنین با تاکید بر تاثیرات واکسن کرونا 
از لحاظ روحی و روانی و نیز کاهش تلفات 
انسانی، اظهارداشت: باید مبنای کار را بر 
هرچه کمتر شدن تلفات هموطنانمان 
بر اثر ابتلای به کرونا قرار دهیم و در این 

راستا حتی جان یک نفر هم اهمیت دارد؛ 
زیرا خانواده های بسیاری عزادار می شوند. 
وی در ادامه با طرح این سوال که آیا 
آنچه تاکنون انجام شده نهایت استفاده از 
ظرفیت کشور در راستای واکسیناسیون 
و  نیست  اینطور  است، تصریح کرد: 
ظرفیت های زیادی در عرصه تولید و 
واردات وجود دارد که باید فعال شود و 
در این زمینه اختصاص بودجه و انجام 
حمایت لازم از طرف دولت، دارای اولویت 
است.  رئیس جمهور منتخب با بیان اینکه 
باید نسبت به واکسن تولید داخل، تشویق 
و حمایت های لازم، ملاک عمل قرار بگیرد، 
گفت: ضروری است تشویق های ویژه ای 
واکسن  داخلی  تولیدکنندگان  برای 
در نظر گرفته شود و از طرف دیگر باید 
بتوانیم تا قبل از رسیدن فصل سرما کار 

جدی و متفاوتی انجام دهیم.

آیت ا... رئیسی:
اعتبار برای واکسیناسیون در اولویت دولت است

  مشوق های ویژه  برای تولیدکنندگان داخلی واکسن 

رئیس جمهور:

10میلیون واکسن کرونا طی دو هفته آینده تزریق  می شود 
 تا پایان دولت به وعده   خود در واکسیناسیون  عمل خواهیم کرد

رئیس جمهور گفت: متاسفانه در حالی 
که فکر می شد شرایط به سمت آرامش 
است، همزمانی با انتخابات از یک طرف 
و مراسم عید فطر و سفرهای تابستانی و 
از آنها مهم تر ورود ویروس هندی -که از 
مرزهای شرقی و جنوبی وارد شد- همه 
دست به دست هم دادند و کار را به مراتب 
سخت تر کردند و در نتیجه امروز با یک 
خیز صعودی ویروس کرونا در سراسر 
کشور مواجه هستیم. اهم اظهارات 

حسن روحانی از این قرار است: 
 به طور متوسط در کشور 4۸ درصد 
به پروتکل ها عمل می شود که این رقم 
پایینی است. توقع این است پروتکل ۸5 
درصدی و ۹0 درصدی در کشور عمل 
شود. رعایت پروتکل ها پایین است؛ ورود 
ویروس هندی و فصل تابستان و تشکیل 
اجتماعات و دور همی ها هم که در کنار 
آن باشد و در رستوران ها هم پروتکل ها 
رعایت نشود؛ با این شرایط پیداست چه 
مشکلاتی برای مردم به وجود می آید. 
راه حل اصلی برای اینکه از جان مردم 
حفاظت شود، فاصله گرفتن از ویروس 
است. این موضوع همیشه باید به عنوان 
یک دستور مهم مراعات شود. واکسن 
را هر چه بیشتر وارد کنیم، می تواند 
موثر باشد. تاکنون بیش از هفت میلیون 
واکسن تزریق شده و دو میلیون دیگر هم 
توزیع شده است که اینها هم به تدریج 

تزریق خواهد شد.
  در این هفته شش تا  هفت میلیون 
دُز دیگر وارد کشور می شود. در مرداد ماه 
مقداری از تولید داخلی هم می توانیم 
استفاده کنیم؛ بدین ترتیب در یکی، دو 
هفته  آینده حدود 10میلیون دُز در دسترس 
داشته و تزریق می کنیم و اگر در اختیار باشد 
تزریق آن هم در ظرف دو، سه هفته می تواند 
انجام شود. متاسفانه در گزارش هایی که داده 
شد، مشاهده می شود که برخی استان ها 
مانند کرمان، مازندران،  هرمزگان،  گلستان 
و سیستان و بلوچستان و حتی تهران در 

زمینه بستری، شرایط مناسبی ندارند و 
تعداد بستری ها رو به افزایش است؛ بنابراین 
برخی استان ها در مسیر خیز هستند که 
باید مراقبت بیشتری کنیم. ویروس کرونا 
در این 1۷ ماه فشار زیادی بر مردم و جامعه 
وارد کرد. غیر از موضوع سلامت مردم، آثار 
روانی که این ویروس در جامعه داشت، 
چالش ها و خسارت های فراوان اقتصادی 
و فرهنگی وارد کرد. در زمینه معیشت و 
خدمات مردم و در برخی مشاغل مانند 
حمل و نقل و گردشگری و در زمینه ورزشی 

دچار خسارت شدیم.
  در آموزش از شرایط ایده آل فاصله 
گرفتیم؛ گرچه آموزش در فضای مجازی 
بود، اما به هر حال هم در دبستان و 
دبیرستان و دانشگاه مقداری از مساله 
آموزش فاصله گرفتیم. در کنار آن در 
بحث مناسک دینی هم فاصله به وجود 
آمد. متاسفانه در حالی که فکر می شد 
شرایط به سمت آرامش است همزمان 
با انتخابات از یک طرف و مراسم عید 
فطر و سفرهای تابستانی همه دست به 
دست هم داد و از آنها مهم تر ورود ویروس 
هندی بود که از مرزهای شرقی و جنوبی 
وارد شد و کار را به مراتب سخت تر کرد 
و در نتیجه امروز با یک خیز صعودی در 

سراسر کشور مواجه هستیم.
 اساسا حضور طولانی ویروس در 
بخشی از کشور و انتقال به بخش دیگر 
به طور طبیعی با یک جهش مواجه است. 

ویروس در استانی می ماند و به استان دیگر 
منتقل می شود که خود آن به معنی جهش 
داخلی است. اگر بخواهیم به طور کلی از 
ویروس فاصله بگیریم باید در داخل کشور 
در استان های مختلف از آن جدا شده 
باشیم. ضمن اینکه کشورهای همسایه و 
به طور کلی جهان هم باید شرایط مناسبی 
از نظر عدم شیوع کرونا داشته باشند. ما 
همه تلاش خود را انجام می دهیم و مرز 
را کنترل می کنیم تا ویروس جهش یافته 
کمتر وارد شود. همه این کارها در سرعت 
ورود موثر است، اما به هر حال ویروس از 

جایی وارد کشور می شود.
 در استان ها تلاش می کنیم که 
سفری انجام نشود، اما با فاصله زمانی 
از استانی به استان دیگر دو مرتبه شاهد 
انتقال ویروس هستیم. همه این تلاش ها 
انتشار و شیوع را به تعویق می اندازد، اما 
اصل انتشار و انتقال و حتی جهش را 
متاسفانه در سراسر کشور به صورتی 
شاهد هستیم. ان شاءا... وعده ای که 
به مردم دادیم که تا پایان این دولت 
افراد ۶5 سال به بالا و آنهایی که دارای 
بیماری زمینه ای هستند از واکسن 
استفاده کنند را عملی می کنیم. اکنون 
حتی در برخی از استان ها ۶0 سال  به بالا 
و در برخی از استان ها 50 سال به بالا هم 
واکسن زده اند و در برخی از نقاط مرزی و 
جزایر حتی 1۸ سال به بالا هم از واکسن 

استفاده می کنند.

 برای موضوع بازگشایی مدارس هم 
امیدواریم شرایطی باشد که در مهرماه 
گشایش صورت گیرد، واکسن را برای 
آموزش وپرورش و معلمان هم مدنظر قرار 
دادند. برای استادان دانشگاه و همچنین 
برای عشایر و گروه هایی که اعلام شده 
نیز از واکسن استفاده خواهد شد. ما به 
وعده مان در واکسیناسیون تا پایان دولت 

عمل می کنیم. 
 در بسیاری از کشورها، بعد از 
واکسیناسیون پروتکل ها را کنار گذاشتند، 
پشیمان شدند و الان دوباره به مردم 
توصیه می کنند از واکسن استفاده کنند 
و از اجتماعات پرهیز  کنند. اگر در آینده 
قادر باشیم تمام مردم را واکسینه کنیم 
کشورهای اطراف ما و منطقه یا حتی در 
جهان کشورهایی باشند که در آنجا کرونا 
باشد، باز هم ممکن است که به کشور ما 
سرایت پیدا کند. مصونیت کافی زمانی 
است که واکسیناسیون در همه کشورها 
انجام بگیرد. به همین دلیل کشورهای 
اروپایی در سطح وسیعی از واکسن استفاده 
کردند، اما چون کشورهای دیگر در اطراف 
آنها یا کشورهای آفریقایی یا کشورهای 
آمریکای لاتین استفاده نکردند دو مرتبه 
این ویروس جهش یافته وارد این کشورها 
شده است؛ البته شاید مرگ و میر به صورت 
قبل نیست، اما ابتلا و اشغال تخت هست و 

مشکلاتی به وجود می آورد.
 باید همه توان خود را به کار بگیریم 
که جلوی عادی انگاری کرونا در جامعه 
گرفته شود. مردم بدانند که این ویروس 
و چرخه انتقال و سرایت وجود دارد. 
این بیماری همچنان می تواند برای 
مردم خطرناک باشد بنابراین همه باید 
پروتکل ها را رعایت کنیم. مصونیت از 
این ویروس زمانی است که کل مردم 
جهان بتوانند از واکسن استفاده کنند که 
تا آن زمان فاصله زیادی است و باید برای 
زندگی طولانی مدت در شرایط کرونایی 

و اجرای همه پروتکل ها آماده باشیم.

رئیس قوه قضائیه:

قوهقضائیهبامظاهرفساددرهمهحوزههابرخوردمیکند
رئیس قوه قضائیه در دیدار با اعضای جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه در دهه پنجم 
انقلاب با مسائل متفاوت از دهه های گذشته مواجه 
هستیم، یکی از این مسائل را تغییر نسل در کشور 
عنوان کرد. غلامحسین محسنی اژه ای گفت: بسیاری 
از کسانی که قبل از انقلاب را دیده بودند، اکنون در 
قید حیات نیستند و نسلی کاملا جدید با خواسته ها 
و سبک زندگی جدید به وجود آمده که همه به ویژه 
روحانیت به عنوان پرچمداران اصلی انقلاب وظیفه 
دارند مسائل اسلام را با زبان جدید برای آنها تبیین 
کنند. وی افزود: بخشی از تحولی که در دنیا ایجاد 
شده، ناشی از گسترش فناوری های نوین و پیدایش 
فضای مجازی است که بر ابعاد و زوایای زندگی 
ما سایه افکنده و نیازمند نگاه، قوانین و مقررات و 
آموزش متناسب برای مواجه با این انقلاب هستیم. 
رئیس دستگاه قضا بیان کرد: مقام معظم رهبری در 
سال ۹0 هنگام تأسیس شورای عالی مجازی با اشاره 
به اهمیت فضای مجازی بر لزوم شناخت این فضا و 
طراحی نحوه مواجهه  با آن تأکید داشتند و ریاست این 

شورا را به رئیس جمهور واگذار کردند تا تأمین 
زیرساخت ها و نرم افزارها و تولید محتوا در 
این حوزه مهم جدی گرفته شود. وی ادامه 
داد: امروز با رویکرد جدیدی مواجهیم که 
دشمن می خواهد از طریق مسائل فرهنگی 

و سیاسی به اعتقادات ما ضربه بزند و در 
کنار اقدامات نظامی به این اقدامات 

امید بسته است.  محسنی اژه  ای 
اضافه کرد: گاهی اوقات ضرر و 
زیان فساد سیاسی به مراتب 
بیشتر از فساد اقتصادی است 
و یا با برخی مفاسد فرهنگی 

مواجه هستیم که خود زمینه ساز فساد اقتصادی و 
به مراتب خطرناک تر از این نوع فساد هستند. وی 
بیان کرد: مبارزه با فساد اقتصادی امری ضروری لازم 
و واجب است اما باید به مبارزه با همه مظاهر فساد 
توجه داشت و قوه قضائیه در دوره تحول و تعالی این 
مسأله را در دستور کار خود قرار داده است. رئیس قوه 
قضائیه با اشاره به برخی دوگانگی ها و چندگانگی ها 
در برخورد با مسائل و پدیده ها، گفت: اگر نتوانیم این 
پراکندگی ها را جمع کنیم محصول و نتیجه کار ما 
کاریکاتوری می شود که بخشی متورم و بخش دیگر 
کوچک تر می شود و کارایی لازم را نخواهد داشت. 
محسنی اژه  ای افزود: باید در کنار مبارزه با کسانی که 
با قانون گریزی و برنامه ریزی و به طور سازمان یافته 
مرتکب فساد می شوند راه های فساد را ببندیم تا زمینه 
سرمایه گذاری سالم در کشور فراهم شود.  وی افزود: 
گاهی با برخی افراد مواجه می شویم که نمی دانند 
بانک ها و شورای پول و اعتبار چه بخشنامه ای دادند 
یا چه تصمیم گرفتند و نمی توانند آنچه تعهد کرده اند 
عمل کنند و دچار معوقات بانکی و بدهی می شوند. 
رئیس قوه قضائیه عنوان کرد: در کنار این افراد ما 
درگیر یک جنگ اقتصادی با کسانی هستیم 
که مرتکب فساد و قاچاق و رانت می شوند 
و ما باید با این افراد که پول و ارز دریافت 
کردند اما در جای خود صرف نکرده اند به 
گونه ای دیگر عمل کنیم. محسنی اژه ای با 
اشاره به اهمیت پیشگیری از جرم گفت: 
قوه قضائیه به تنهایی نمی تواند از 
وقوع جرم پیشگیری کند و یکی 
از عوامل بروز جرم کم کاری ها 
در دیگر حوزه هاست که منجر 
به معضلاتی چون بیکاری 

می شود. وی ادامه داد: اگر جوانان بیکار باشند و امید 
هم نداشته باشند به راحتی فریب خورده و مساله دار 
می شوند و گرایش پیدا می کنند یا گرفتار معضلات 
اجتماعی همچون اعتیاد، طلاق و افکار انحرافی 
می شوند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه  ای  
تصریح کرد: قوای سه گانه وظایفی برای پیشگیری 
از وقوع جرم دارند که باید به طور همه جانبه انجام 
شود و انجام وظایف از سوی یک قوه، نتیجه بخش 
نخواهد بود. رئیس قوه قضائیه ابراز داشت: امروز 
شاهد نفوذ دشمن و توطئه های آنها هستیم و اگر 
بتوانند سودای براندازی هم دارند و ما موظف به مقابله 
این تحرکات هستیم و باید جریانات سازمان یافته و 
باندهای خطرناک را شناسایی و با آنها برخورد کنیم.  
وی  خاطر نشان کرد: کشف، شناسایی و دستگیری 
عناصر فاسد و متخلف کاری تخصصی و ظریف است 
که از طرفی باید حریم خصوصی افراد حفظ شود و 
از طرف دیگر باید مراقب بود منافع ملی لطمه نخورد 
و در واقع هم حقوق افراد و هم حقوق جامعه باید 
رعایت شود. محسنی اژه ای با اشاره به اهمیت مسائل 
فرهنگی گفت: امروز دشمن از طریق جنگ نرم اهداف 
خود را پیگیری می کند و می خواهد الگوی نامناسبی 
به زندگی مردم تزریق کند که این امر عادی نیست 
و با برنامه ریزی و سرمایه گذاری صورت می گیرد. 
رئیس دستگاه قضا افزود: اگر در برخورد با پدیده ها 
صرفا به مقابله سخت و دستگیری و بازداشت توجه 
و از اقدامات فرهنگی غفلت کنیم، نمی توان این نوع 
مسائل را حل کرد. وی  اظهار کرد: اگر می خواهیم 
عدالت اجرا شود باید افراد عادل، حلیم، توانا و شجاع 
در تصمیم گیری ها و منزه وارد دستگاه قضا شوند و اگر 
کسی فاقد یکی از این ویژگی ها باشد، اجرای عدالت 

از او ساخته نیست.

 متعهد به بازگشت متقابل 
به برجام هستیم

صدای اعتراض برای آب را بشنویم 
ادامه از صفحه اول /  اما سوال اینجاست که 
با وجود این رودخانه ها، چرا باید ۷00روستای 
این استان با تانکر آب رسانی شوند؟ پاسخ 
به مناطق دیگر  انتقال آب است که  در 
منتقل می شود و کشاورزی در این استان 
به شدت ناپایدار است. مدیران نیز توجه ای 
به این موضوعات ندارند و آبفای این استان 
نیز بودجه هایی که باید برای مصارف آبی و 
زیربنایی روستاها هزینه شود، معلوم نیست 
در کجا هزینه می  کند. هنوز کسی از سرنوشت 
یا اطلاع درستی از هزینه کرد 10۹ میلیون 
دلار وام جهانی که  در دولت های نهم و دهم 
در سال ۸3  برای فاضلاب خوزستان دریافت 
شد، ندارد و کسی نمی داند این پول دقیقا به 
چه مصرفي رسیده است. عدم شفافیت در 
هزینه کردها و بی توجهی به زیرساخت های آب 
موجب شده که ما در زمستان شاهد سیلاب 
و بالا آمدن فاضلاب باشیم و تابستان ها، 
خشکسالی شدید و تصفیه  خانه شهر اهواز 
و دیگر شهرها، برمدار درست حرکت نکند 
و برای مردم آزار دهنده باشد. همین نبود 
تصفیه خانه باعث شده که میزان آب محدودی 
که در استان وجود دارد، به صورت درست 
اداره و به چرخه باز نگردد. اگر امروز صدها 
معترض در خیابان ها فریاد خشکسالی و طرح 
انتقال آب سر می دهند و یک نفر )بنابراعلام 
فرماندار شادگان( توسط اغتشاش گران کشته  
می شود، همه ما را به یاد حرف های رئیس وقت 
کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی 
در سال ۹۶ می اندازد که گفته بود: »بحران آب 
در ایران وارد مقوله امنیتی شده است! « اما 
فارغ از این موضوعات سیاسی، مطالبه آب از 
سوی مردم را مسئولان باید جدی بگیرند و اگر 
محیط زیست خوزستان نابود شود، دود آن به 
چشم همه کشور خواهد رفت. به عنوان مثال 
اگر چند دشت بزرگ خوزستان، منشاء ریزگرد 
شوند، این ریزگردها تا استان آذربایجان غربی 
و مشهد نیز خواهند رفت و تمام کشاورزی و 
در کل محیط زیست انسانی را دچار اختلال 

خواهد کرد.

دیدگاه

حسین کمالی
دبیر کل حزب اسلامی کار 

یـــادداشت

در سال های گذشته دو نگاه متفاوت نسبت به برجام در ایران 
و آمریکا وجود داشت و جریاناتی نیز وجود داشتند که مخالف 
جدی برجام هستند. در این میان لابی های عربی و صهیونیستی 
با اتکا به همین مخالفان در آمریکا همواره به دنبال ایجاد مانع 
بر سر راه برجام بودند. همین امر سبب شد تا اختلافات جدی 
میان مخالفان و موافقان برجام در کنگره آمریکا به وجود آید. 
در همین راستا یک روز پس از آنکه برخی مقامات ارشد سنا از  
جلسه توجیهی محرمانه با آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا 
بازگشتند که در آن دیدگاه هایی بدبینانه را نسبت به بازگشت 
به توافق هسته ای ایران مطرح کردند. کریس مورفی سناتور 
آمریکایی گفت که این توافق تنها گزینه پایدار کنار آمدن با ایران 
است. او یکی از مهم ترین حامیان بازگشت سریع آمریکا به توافق 
هسته ای و درخواست از جو بایدن رئیس جمهور آمریکا برای لغو 
تحریم های اعمال شده دولت دونالد ترامپ علیه ایران در ازای 
پایبندی ایران به توافق در سنای آمریکا بوده است. مورفی مطرح 
کرد که نمی توانم این قضیه را بپذیرم که ما نمی توانیم راهی برای 
بازگشت به این توافق پیدا کنیم. این اقدام مستلزم انتخاب هایی 
سخت برای آمریکا و انتخاب هایی سخت برای ایران خواهد بود، 
اما بدون حضور در این توافق، مسیر رو به جلویی نمی بینم و هنوز 
بر این عقیده ام تنها کاری که می توانیم بکنیم، بازگشت به توافق 
برجام است. در پنج ماه گذشته به صورت جدی موافقان و مخالفان 
برجام به شدت فعال شده اند و دموکرات ها و همین شخص کریس 
مورفی نیز با اتکا به این ادعا که ایران هسته ای می تواند خطرناک 
باشد،  به دنبال این هستند که تا سایر اعضای کنگره را مجاب 
کنند که با ایران به یک توافق برسند. این یک معادله چند وجهی 
است که امروز مورد توجه دموکرات ها قرار گرفته است و آن ها با 
این موضع گیری به نحوی قصد دارند تا خیال خود را از خاورمیانه 
راحت کرده و تمام توان خود را صرف خاوردور کنند؛ زیرا در آن 
منطقه رقبای جدی همچون چین، روسیه و کره شمالی دارند. 
در این میان آنچه سبب شده تا تدکروز مقابل کریس مورفی و 
همفکران او قرار گیرد، این است که آن ها بر این باورند که برجام 
کافی نیست و باید موارد دیگری نیز به برجام اضافه شود تا بتوان 
از آن طریق ایران را به صورت کامل مدیریت کنند. این شکاف در 
کنگره آمریکا کاملا جدی است، اما کفه ترازو در حال حاضر به 
نفع دموکرات هاست. باید توجه داشت که این برتری دموکرات ها 
خیلی زیاد نیست و جمهوریخواهان قدرتمندی نیز در کنگره 
حضور دارند که امروز مخالف برجام هستند و این خود یک علت 
جدی بود که بایدن نتوانست با سرعت بیشتری مذاکرات برجامی 
را در وین پیش ببرد. جمهوری خواهان مشخصا نمی توانند امروز 
مانع مذاکرات وین شوند، اما می توانند با سخت گیری های خود، 

به جو بایدن فشار وارد کنند.

کریس مورفی در مقابل تد کروز

مرتضی مکی
 تحلیلگر مسائل بین الملل


